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هدف اتحادیه اروپا از تحریم های 
جدید علیه ایران 

بیشتر  گفت:  آلمان  در  ایران  پیشین  سفیر 
تحریم ها برای آن است که بگویند ما مقابل اتفاقاتی 
که در ایران می افتد اعتراض داریم و این اعتراض 
را برای اینکه بیشتر از کلمه و بیانیه نشان دهیم، 
می آییم تحریم می کنیم، ولی خودشان هم می دانند 
این تحریم ها کارکرد اقتصادی ندارد، بیشتر ژست 

سیاسی است.
به گزارش ایسنا، علیرضا شیخ عطار سفیر پیشین 
ایران در آلمان درباره تحریم های جدید اروپا علیه 
ایران، گفت: می توان تحریم را به دو نوع تقسیم 
فلج  و  اقتصادی   هدف  با  تحریم هایی  یکی  کرد؛ 
تحریم  مثل  تحریم،  مورد  کشور  اقتصاد  کردن 
بانک ها مثل سوییس، تحریم رفت و آمد کشتی ها، 
تحریم خرید یک کالا یا فروش یک کالا؛ این نوع 
تحریم ها در مورد ما سال هاست اجرا می شود. ولی 
می شود گفت تحریمی از این جنس نمانده که برای 
کشور ما اجرا نشود، ما چه قبل از برجام چه بعد از 
برجام این تحریم ها را داشتیم. بالاخره راه حل هایی 
هم برایش پیدا کردیم. همین که مملکت هنوز سر 
پاست، نشان دهنده این است که این تحریم ها 
مقامات  بارها  و  بارها  را  این  و  نرسیده  هدف  به 
آمریکایی هم گفتند که تحریم های همه جانبه به 

جایی نرسیده است.
وی ادامه داد: نوع دیگری از تحریم هست که 
این است که  بیشتر سیاسی  است؛ یعنی هدف 
کشور مورد تحریم را از نظر چهره سیاسی خراب 
و ضایع کنند. در این مورد مثلا مقامات یا برخی 
از نهادها را تحریم می کنند که این ها اتفاقا هیچ 
کارکرد اقتصادی ندارند. تحریمی که به آن  اشاره 
کردید از نوع دوم است. مدتی است که سپاه را 
تحریم می کنند؛ سپاه جدای از ماجراهای اخیر از 
زمان جنگ تحمیلی اجازه خرید و فروش سلاح یا 
حتی چیزی که مربوط به سلاح باشد را نداشت. 
شاید برای  شما جالب باشد که بگویم سازمان ملل 
قطعنامه ای دارد چیزهایی که در حد پیچ و مهره 
را  اسمش  دارد،  کاربرد  هم  عادی  حالت  در  که 
گذاشتند مصرف دوگانه؛ می گویند ممکن است در 
سلاح هم به کار برود خرید و فروشش نیاز به مجوز 
دارد، یعنی این چیز تازه ای نیست، همین که بارها 
مقامات کشور گفتند که ما زمان جنگ تحمیلی 

حتی سیم خاردار نمی توانستیم بخریم.
شیخ عطار در برنامه »رویداد« رادیو گفت وگو 
ارتش  یا  سپاه  مثل  جایی  بنابراین  کرد:  اضافه 
این ها اصلا تحریم بودند، الان هم بیشتر ژست 
می  اعلام  که  مقامات  یا  است،  تحریم  سیاسی 
یا وکیل  وزیر  یا  یا سردار سپاه  کنند فلان مقام 
را می  را تحریم می کنند، یعنی حساب هایشان 
تا  الحمدلله مقامات  بندند و مصادره می کنند؛ 
جایی که ما می دانیم مخصوصا مقاماتی که الان 
سر کار هستند، نه حسابی دارند، نه معامله ای 
دارند، نه بیزینسی دارند؛ بنابراین این بیشتر یک 
ژست است. حالا بیایند تحریم کنند چه لطمه ای 
بگویند  که  این است  بیشتر  این ها می خورد؟  به 
اعتراض  می افتد  ایران  در  که  اتفاقاتی  مقابل  ما 
داریم و این اعتراض را برای اینکه بیشتر از کلمه 
و بیانیه نشان دهیم، می آییم تحریم می کنیم، ولی 
خودشان هم می دانند و اتفاقا هم یکی دوبار بنده 
دیدم که سخنگوهایشان گفتند که البته اینجا مالی 
و اموالی نیست که ما بتوانیم آن را تحریم کنیم، 
حالا در مورد کشورهای دیگر فرق می کند. شاید 
روسیه داستانش فرق داشته باشد، ولی ما چنین 

چیزی نداریم.
این  کرد:  اظهار  آلمان  در  ایران  پیشین  سفیر 
ایرانی مقیم  برای راضی کردن مخالفان  اقدامات 
و  جنجال  است  مدتی  که  است  کشور  از  خارج 
و فشار می آورند که چرا  انداختند  راه  راهپیمایی 
دولت های غربی علیه ایران کاری نمی کنند و این ها 
تحریم  را  ایران  ما  که  بدهند  جواب  می خواهند 

کردیم، گرچه نتیجه عملی هم نخواهد داشت.
شیخ  عطار درباره اقدام متقابل ایران در تحریم  
مقامات کشورهای اروپایی تصریح کرد: گمان می 
کنم این اقدام هم از جنس سیاسی است، چون 
بعد از آنکه بانک ها و نقل و انتقالات ما را تحریم 
کردند، اروپایی ها ضمن اینکه جلوی معاملات را 
گرفتند، حتی پولی را که برای سفارتخانه های شان 
می خواستند بفرستند از طریق بانکی نفرستادند که 
یک موقع ما دست روی این پول بگذاریم. پول را 
ارسال می کنند دبی، بعد پیک این پول را به صورت 
نقدی می آورد و بنا به قوانین دیپلماتیک کاری هم 
نمی توانیم بکنیم، یعنی ما با این اسامی یا ارگان ها 
یا آدم ها خیلی نمی توانیم فشار اقتصادی بیاوریم. 
به طور کلی این اقدامات ایران هم بیشتر جنبه و 

نتیجه سیاسی دارد.

گرسنگی شدید گریبان گیر افغان ها 

 گزارش یک اندیشکده مستقل جهانی در هند 
موسوم به »بنیاد تحقیقات آبزرور« حاکی است 
که افغانستان با گرسنگی شدید و سطح بالایی از 

ناامنی غذایی روبه روست.
به گزارش ایرنا به نقل از تارنمای شبکه تلویزیونی 
ناامنی  مقوله  تحقیقاتی،  بنیاد  این  نیوز،  طلوع 
غذایی را در ۱۳۶ کشور مورد تحقیق و بررسی قرار 

داده است.
در این تحقیق، افغانستان در میان کشورهای 
جنوب آسیا در صدر این فهرست قرار دارد. بنیاد 
تحقیقات آبزرور اعلام کرد که کشورهای جنوب 
را گزارش  از رشد  بازماندگی  بالاترین میزان  آسیا 
محل  که  ای  منطقه  برای  روند  این  اند.  کرده 
سکونت ۶۰۰ میلیون کودک است و بیش از ۳۳ 
درصد از جمعیت آن با فقر شدید دست به گریبان 
هستند، اوضاعی که به واسطه همه گیری کرونا 

تشدید شده، بسیار نگران کننده است.
گفت:  پزشک  یک  کاظمی«  نصیر  »محمد 
وضعیت ضعیف اقتصادی و اجتماعی بر زندگی 
کودکان تاثیر گذاشته و ناامنی غذایی را افزایش 
داده است زیرا ارتبط مستقیمی با تغذیه کودکان 
دارد،  سوتغذیه  که  کودکی  مادر  صدیقه  دارد. 
گفت: زمانی که فرزند من به دنیا آمد، ۲۰ روز در 
بیمارستان بستری بود و اکنون ما به بیمارستان 
بازگشته ایم و یک هفته است که ما در این مکان 

به سر می بریم.
شماری از مادران گفتند که کودکانشان به دلیل 
از سوتغذیه  کافی  غذای  نبود  و  اقتصاد ضعیف 
رنج می برند. برخی از پزشکان بیمارستان کودکان 
»ایندیرا گاندی« نیز گفتند که روزانه دستکم چهار 
کودک مبتلا به سوتغذیه به این بیمارستان منتقل 
می شوند. وزارت صحت عامه افغانستان اعلام کرد 
که تقریبا ۲.۸ میلیون کودک و زن در سال ۲۰۲۲ 

به سوتغذیه مبتلا شده اند.
سریلانکا  و  نپال  بنگلادش،  پاکستان،  هند، 
اقتصادی  به دلیل شرایط  کشورهایی هستند که 

ضعیف با ناامنی غذایی مواجه هستند.

کریدور لاچین باید باز باشد
دفتر حقوق بشر سازمان ملل با تاکید بر لزوم 
کریدور  در  آمد  و  رفت  آزادی  و  امنیت  تضمین 
لاچین، طرفین را به حل مشکلات از راه گفت وگو 

تشویق کرد.
تاس،  خبرگزاری  از  نقل  به  ایسنا،  گزارش  به 
توییتر  در  متحد  ملل  سازمان  بشر  دفتر حقوق 
نوشت: ما آذربایجان و ارمنستان را به گفت وگو 
برای حل مشکلات، تضمین رفت وآمد آزاد و امن 
در این کریدور، حفاظت از حقوق بشر و اجتناب 
از تاثیرات نامطلوب انسانی بر غیرنظامیان تشویق 

می کنیم.
با  ارمنستان  ارتباطی  راه  تنها  لاچین  کریدور 
دسامبر  در ۱۲  است.  کوهستانی  قره باغ  منطقه 
گروهی از مردم آذربایجان که خود را »بوم شناس« 
می نامند، این کریدور را مسدود کردند، جایی که 
گروهی از صلح بانان روس در آن مستقر هستند. 
باکو مدعی شد که این تظاهرات قصد ندارد هیچ 
راهی را مسدود کند و خودروها می توانند به آزادی 
این  ایروان  در هر دوسوی کریدور حرکت کنند. 
اقدام را اقدامی تحریک آمیز از سوی باکو می بیند 
که هدف آن ایجاد یک فاجعه انسانی در جمهوری 
نیکول  گفته  به  است.  »آرتساخ«  خودخوانده 
پاشینیان، نخست وزیر ارمنستان، مسدود شدن 
این کریدور باعث کمبود منابع غذایی در قره باغ 

شده است.

هیچ ایده ای برای پایان جنگ 
اوکراین ندارم

مسئله  که  آلمان  گفت  پیشین  صدراعظم 
اصلا  اوکراین  آشتی  بالقوه  روند  در  او  مشارکت 

مطرح نشده است.
 به گزارش ایلنا، آنگلا مرکل صدراعظم پیشین 
در  جنگ  که  ندارد  ایده ای  هیچ  گفت که  آلمان 

اوکراین چطور ممکن است به پایان برسد.
مرکل افزود: »در نهایت این درگیری به مذاکرات 
ختم خواهد شد. معمولاً جنگ ها بر سر میز مذاکره 
خاتمه می یابند؛ اما بین صلحی که تحمیل شود  و 
مذاکرات باز و دوستانه تفاوت وجود دارد. در این 

رابطه حرف دیگری برای گفتن ندارم.«
مرکل در مورد سیاست دولتش در قبال روسیه و 
اوکراین گفت که منطق فرآیند تصمیم گیری  او هنوز 

برای خودش »منطقی« به نظر می رسد.

در همین رابطه امیرعبداللهیان به محض ورود به 
عمان به خبرنگاران گفت  حامل پیام رئیس جمهوری 
اسلامی ایران به سلطان عمان هستم. وی همچنین 
رایزنی های  همواره  مسقط  و  تهران  کرد:  تاکید 
با  ارتباط  در  بین المللی  و  منطقه ای  دوجانبه، 
موضوعات مورد علاقه داشته است و عمان در ارتباط 
با مسائل متنوعی چه در ارتباط با ایران و چه در 
گفت وگوهای  مرکز  منطقه ای  بحران های  با  ارتباط 
منطقه ای بوده است و همواره نقش خیرخواهانه ای 
از سوی مقامات این کشور در این ارتباط انجام شده 

است.
امیرعبداللهیان در پاسخ به این سوال که با توجه 
تحریم ها  رفع  مذاکرات  در جریان  عمان  نقش  به 
برای نزدیک تر کردن دیدگاه های کشورهای حاضر 
تازه ای  پیشنهاد  اخیرا  عمان  آیا  مذاکرات؛  این  در 
در این ارتباط ارائه کرده است یا نه؟ تصریح کرد: 
همواره مقامات عمان در نزدیک کردن دیدگاه های 
طرفین برای رسیدن به گام نهایی توافق نقش مثبت 
و سازنده ای را ایفا کرده اند. در دیداری که در جریان 
نشست بغداد ۲ در اردن با وزیر خارجه عمان در 
هفته گذشته داشتیم در این ارتباط گفت وگو کردیم 
و این گفت وگوها در چارچوب سوابقی که بین دو 
که  تلاش هایی  و  دارد  وجود  ارتباط  این  در  کشور 
مقامات عمان در ماه های اخیر و هفته های گذشته 

در این ارتباط داشته اند، تداوم خواهد داشت.
رایزنی های امیرعبداللهیان در عمان

دیدار امیرعبداللهیان با پادشاه عمان و وزیر خارجه 
این کشور در حالی روز گذشته صورت گرفته که روز 
گذشته محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی نیز 
اعلام کرد که با توجه به تمایل نشان داده شده از 
سوی آژانس هماهنگی ها برای سفر به ایران بعد از 

تعطیلات ژانویه انجام می شود.
ابوالفضل عمویی در گفتگو با مهر درباره آخرین 
وضعیت مذاکرات احیای برجام، اظهار داشت: برجام 
به عنوان توافقی که در سال ۲۰۱۵ بین ایران و گروه 
۱+۵ شکل گرفت، همچنان بین جمهوری اسلامی 
ایران و گروه ۱+۴ وجود دارد. علاوه بر این ابوالفضل 
عمویی سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس هم در گفت و گو با خبرگزاری مهر، 
گفت:  از جانب جمهوری اسلامی ایران احیای برجام 
دست یافتنی است، اما نتیجه آن به واقع بینی طرف 

مقابل بازمی گردد.
بین  رویکرد  این  اگر  کرد:  تأکید  همچنین  وی 
مقامات آمریکا شکل گیرد که ایران قصد ندارد از 
منافع خودش در مذاکرات عقب نشینی کند، دست 
یابی به توافق دور نیست چرا که یک موضوع و چند 
عبارت در متن توافق باقی مانده است. یکی از این 
موارد بحث همکاری های ایران و آژانس بین المللی 
انرژی اتمی است که طرف مقابل در پیشنهادی که 
داشت، موظف بود به عادی شدن پرونده هسته ای 

ایران در آژانس کمک کند و در عین حال ایران هم 
با دبیرخانه  مسیر جدیدی را به موازات مذاکرات، 
آژانس و مدیرکل آژانس آغاز کرده که در مورد سه 

موضوع باقیمانده در مذاکرات همکاری شکل گیرد.
رویکرد متناقض آمریکا

کارشناس  پور  بهشتی  حسن  رابطه  همین  در 
مسائل بین الملل درباره هرگونه احتمال بازگشت 
گفت:  برجام  احیای  برای  مذاکره  میز  به  طرف ها 
اگر همین سیاستی که از اسفند ۱۴۰۰ دنبال کردیم 
هم چنان ادامه یابد به نتیجه نمی رسیم. فکر می کنم 
آمریکا و اروپا هم به دنبال احیای برجام هستند اما 
در شرایط فعلی دست نگه داشتند که ببینند مسایل 

داخلی و سیاسی ایران چه می شود؟
وی همچنین می افزاید:  موضع مسئولان آمریکا 
متفاوت و متناقض است؛ رئیس جمهوری آمریکا 
می گوید برجام مرده است اما اعلام نمی کنیم. از آن 
طرف رابرت مالی می گوید هنوز جای مذاکره وجود 
دارد اما مشخص است که آمریکایی ها دست نگه 
داشته بود تا ببینند نتیجه ناآرامی ها در ایران چه 

می شود.
وی با اشاره به سفر حسین امیرعبداللهیان وزیر 

خارجه کشورمان به عمان، آن را یادآور مذاکرات 
مسقط در دی ماه سال ۹۱ دانست و گفت: در آن 
مقطع، مذاکرات بین معاون وزیر خارجه آمریکا، 
وزیر  معاون  خاجی  علی اصغر  و  برنز  نیکلاس 
خارجه ایران در دولت احمدی نژاد بود و البته آن 
مذاکرات محرمانه هم بود، آمریکا پذیرفته بود که 
این عقب  و  پیدا کند  ادامه  ایران  غنی سازی در 
نشینی بزرگی بود که راه را برای توافق باز می کرد. 
الان هم به نظرم باید مذاکرات محرمانه پیش رود 
یا رد و بدل شدن پیام ها محرمانه باشد تا وقتی 

گفت وگوها به نتیجه برسد.
کرد:  تصریح  بین الملل  مسائل  کارشناس  این 
به  هم چنان  اروپایی  و  آمریکایی  طرف  معتقدم 
پرونده سازی علیه ایران ادامه می دهند، اما مخفیانه 
دارند اقدامات و مذاکراتی هم انجام می دهند، چون 
برجام برای اروپا، آمریکا، روسیه و چین مهم است. با 
وجود همه اقدامات و ضعف هایی که برجام داشت، 
مزایایش بیشتر از معایبش است، فکر می کنم آمریکا 
و اروپا به دنبال احیای برجام هستند اما در شرایط 
فعلی دست نگه داشتند که ببینند مسائل داخلی و 

سیاسی ایران چه می شود؟

به گزارش ایسنا، بهشتی پور گفت: احیای برجام 
به هر شکلی که باشد به نفع ایران است، به علاوه 
راهی جز مذاکره و گفت وگو وجود ندارد و تنها مذاکره 
مذاکره  جز  راه حلی  هیج  است،  منطقی  که  است 
اول  تکرار کرد؛  نباید  را  اما تجربه گذشته  نیست. 
اینکه فکر نکنیم با اروپا می توانیم توافق و تفاهم را 
پیش ببریم، این یک خطای استراتژیک است که فکر 
کنیم اروپا می تواند راهگشا باشد. اروپا بعد از خروج 
ترامپ از برجام نشان داد که کاری از او برنمی آید، 
بنا بر این اگر قرار است مذاکره ای در چارچوب امنیت 

ملی انجام شود باید با آمریکا هم باشد.
وی درباره رویکرد و روش ایران در صورت بازگشت 
طرف ها به میز مذاکره تاکید کرد: انتظار است ایران 
در سیاست های اقتصادی و سیاست بین المللی اش 
تجدیدنظرهایی انجام دهد تا فضای مناسبی برای 
توافق و تعامل و اعتماد متقابل در سطح بین المللی 
ایجاد شود. اگر همین سیاستی که از اسفند ۱۴۰۰ 
دنبال کردیم را هم چنان دنبال کنیم، قطعا به نتیجه 
نمی رسیم. اگر مذاکرات و توافق برای بازگشت به 
برجام در اسفند سال گذشته محقق می شد قطعا 

به نفع مان بود.

عبدالرضا فرجی راد دیپلمات پیشین و استاد ژئوپلیتیک دانشگاه در 
خصوص گمانه زنی هایی که در مورد آغاز مذاکرات مجدد میان ایران 
و عربستان صورت گرفته می گوید: عربستان رابطه و گفت وگوهای 
خود با ایران را براساس رابطه ایران با روابط جهان به ویژه اروپا و 
آمریکا تنظیم کرده است. یعنی هر وقت سعودی ها احساس کنند 
مثلا به توافق هسته ای نزدیک شدند یا روابط ایران با غرب و اروپا 
بهبود یافته، سعی می کنند به مذاکرات سرعت بدهند و نتیجه بخشی 

داشته باشند.
ایران  کند  احساس  هروقت  عربستان  هم  مقابل  در  افزود:  وی 
روابطش با اروپا تیره شده و در انزوا قرار گرفته و فشار غرب روی ایران 
زیاد است و توافق هسته ای هم دور از دسترس است، بازی می کنند و 
آمادگی مذاکرات از خودشان نشان نمی دهند. امروز هم ما در چنین 
شرایطی هستیم. حالا طرف ایرانی تمایلات خودش را نشان می دهد. 
اظهارات  در  و  داشت  اردن  به  امیرعبداللهیان  آقای  که  در سفری 
سخنگوی وزارت خارجه هم اظهار علاقه شد که هروقت سعودی ها 
آمادگی داشتند ما هم آمادگی داریم. اما من اعتقاد دارم تا مذاکرات 
هسته ای ایران دوباره تجدید نشود و احساس نکنند که می خواهد به 

نتیجه برسد، سعودی ها وارد مذاکره جدی با ایران نمی شوند.
یکسری  ایران  در  امروز  اینکه  افزود: ضمن  وی  ایلنا،  گزارش  به 
این  در  که  می دانند  آنها  و  است  اعتراضی  و  اقتصادی  مشکلات 
مذاکرات ایران از آن ها چه می خواهد.  در این شرایط به نظر من طبیعتا 
اگر برای گفت وگوهای  سعودی ها آمادگی ندارند که مذاکره کنند. 
هسته ای که دوباره لامپ آن روشن شده و به سمت جلو حرکت 
می کند، زمانی تعیین شود و احساس شود که این قرارداد می خواهد 
امضا شود، قطعا دور هفتم مذاکرات ایران و سعودی هم آغاز می شود. 
وگرنه در این شرایطی که امروز هستیم سعودی ها نمی گویند هفته 

دیگر بیایید در بغداد تا دور هفتم مذاکرات را شروع کنیم.
فرجی راد در پاسخ به این سوال که نقش عراق به عنوان میانجی 
میان مذاکرات ایران و عربستان را چطور تحلیل می کنید و پالس های 
رئیس جمهور عراق برای شکل گیری مذاکره کمکی به تسریع روند 
خواهد کرد، گفت: عراق و ایران روند ۶ دوره مذاکرات گذشته را ادامه 
می دهند. با ایران و سعودی ها هماهنگی لازم را انجام می دهند. در 
عراق دولت و وزارت خارجه دیپلماسی خود را دارند. وقتی می بینند 
طرف مقابل به ویژه سعودی ها تمایل به گفتگو دارند زمینه  آن را فراهم 

می کنند. اگر احساس کنند عربستان تمایلی ندارد و می خواهد آن را 
به ماه های بعد موکول کنند آنها هم نمی آیند التماس کنند.

وی افزود: عراق یک نقش واسطه را دارد و نقش یک واسطه بسیار 
قوی نیست که بخواهد چیزی را به یکی از دو طرف تحمیل کند. 
آنها می خواهند یک میزبانی داشته باشند و براساس این میزبانی 
می خواهند تشریفاتی را داشته باشند تا زمینه گفتگوها را فراهم کنند.

فرجی راد تصریح کرد: بنابراین همه امور مربوط می شود به آن چیزی 
که عرض کردم، در واقع سعودی ها دماسنج  خود را به کار می اندازند 
براساس  و  ایران چطور است  ببینند شرایط منطقه ای و جهانی  تا 
آن شرایط جلو می روند. الان می بینند که نتانیاهو آمده و مذاکرات 
اسرائیل و عربستان هم با تماس تلفنی که بین دو طرف وجود داشته 
می خواهد آغاز شود.  براساس اخباری که رسیده، طبیعتا موضع اروپا 
هم نسبتا تند است، آمریکایی ها هم تمایلی به مذاکره در این موقعیت 
نشان نمی دهند، بنابراین تلاش هم نمی کنند که اوضاع را بحرانی تر 
کنند و بیشتر سیاست سکوت را پیشه کردند. اما بدشان هم نمی آید 
فشارها به ایران بیشتر شود و توافق هسته ای انجام نشود یا به هم 

بخورد و ایران وارد بحران شود.
ایران  ایران نیست، دشمن  بنابراین عربستان دوست  افزود:  وی 
است اما همسایه  است و برای قدرت منطقه ای تاثیرگذار باید تلاش 
کرد رابطه ایران و عربستان خوب شود. اما همه  این اتفاقات به شرایط 
منطقه ای و جهانی ایران بستگی دارد. اگر ایران بتواند ژئوپلیتیک خود 
را باز کند و براساس یک ژئوپلیتیک باز با دنیا تعامل داشته باشد، 
طبیعتا عربستان و امثال عربستان هم به ایران نزدیک می شوند، وگرنه 
ترجیح نمی دهند با ایران کار کنند. فرجی راد در پاسخ به این سوال آقای 
امیر عبداللهیان در سفر خود به اردن با پادشاه این کشور هم دیدار 
داشتند. آیا سیگنالی از کاهش تنش روابط ایران و اردن دیده می شود، 
گفت: اردن و ایران هردو سعی می کنند تنش بالا نرود و چیز خاصی 
هم بین دو کشور آنقدر حاد نیست که بخواهند تنش را بالا ببرند. 
یعنی نه اردن می خواهد روابطش با ایران متشنج باشد نه ایران این 

موضوع را می خواهد.
وی افزود: این را بدانید یکسری از کشورها در منطقه مثل اردن، 
هستند  موریتانی  مراکش،  تونس،  و  مصر  حتی  بحرین،  کویت، 
که همه اختیار دست خودشان نیست که با ایران رابطه صمیمی 
برقرار کنند. این کشورها با عربستان رابطه نزدیک دارند و در حوزه 

خلیج فارس کارگر زیادی دارند و سالیانه میلیاردها دلار پول کارگرهایی 
که می گیرند به کشورشان می فرستند و بخشی از بودجه  آن ها به 
این شکل تنظیم می شود و بعضی ها مثل اردن کمک های سالیانه از 
عربستان دریافت می کنند. بنابراین هرچه رابطه  ایران و عربستان بهتر 
شود، این کشورها می توانند به ایران نزدیک شوند وگرنه خیلی اختیار 
ندارند که بیایند رابطه صمیمی با ایران برقرار کنند. این موضوع برای 
آن ها مشکل زا خواهد بود، ضررهای اقتصادی خواهد داشت و بعدها 

هم می تواند مسائل امنیتی برایشان ایجاد کند.
فرجی راد تصریح کرد: لذا شما دیدید قطر که با ایران نزدیک شد 
چه بلایی سرشان آوردند، در واقع قطر به سیاست های عربستان، 
شورای همکاری خلیج فارس، شورایی که جناح بحرین و عربستان و 
شاید هم کویت و امارات بود گوش نکرد و آن ها هم تحریم کردند و 
حتی می خواستند به قطر حمله کنند. اگر ایران و ترکیه به داد قطر 
به  را  نبود و قطری ها خودشان  ترامپ هم در قدرت  نمی رسیدند، 
ترامپ نزدیک نمی کردند و باج هم نمی دادند مشکلات جدی برایشان 
پیش می آمد. برای همین سیاست عربستان در قبال قطر شکست 
خورد. قطر یک کشور ثروتمند بود، به پول آنها نیاز نداشت و درآمد 
نفت و گاز آن با توجه به جمعیتی که دارد بالا است. بنابراین دیدید 
با قطری که فامیل و خانواده هستند چطور برخورد کردند. چه برسد 
به اردنی که اقتصاد متلاشی شده دارد و هر روز به خاطر مشکلات 

اقتصادی تظاهرات دارد.
وی افزود: بنابراین اینطور نیست که ما بگوییم ملاقاتی صورت گرفته، 
ایران خیلی رغبت دارد و از هر نظر اطمینان به آنها می دهد و اردنی ها 
می آیند رابطه بسیار صمیمی با ایران برقرار می کنند. شما فکر می کنید 
مصر دوست ندارد با ایران رابطه خوبی داشته باشد؟ من فکر می کنم 
که دارد. البته نگرانی های امنیتی هم داشته از نظر شیعه و مسلمانان 
نگرانی  هم  مبارک  حسنی  از  قبل  است.  نظامی  دولت  بالاخره  و 
داشت، اما مصر کمک می گیرد و یک میلیون کارگر در حوزه خلیج 
فارس دارد، چندین میلیارد دلار پول به مصر که کشور فقیری است 
برمی گردد. میلیون ها خانوار از پولی که مردهایشان در خلیج فارس 
کار می کنند زندگی شان را در مصر می چرخانند. بنابراین اردن هم در 
واقع مثل بقیه کشورها به این شکل است چون دست شان زیر ساطور 
سعودی ها و بعضی از کشورهای حوزه خلیج فارس مثل امارات و حتی 

تاحدودی قطر است، مجبور هستند که همراهی داشته باشند.

» ابتکار« همزمان با سفر امیرعبداللهیان به عمان بررسی می کند

صدای پای مذاکرات از مسقط
گروه بین الملل -  حسین امیرعبداللهیان وزیر خارجه کشورمان شامگاه روز سه شنبه راهی مسقط پایتخت عمان شد. این سفر از آنجا اهمیت دارد که عمان 
به عنوان یکی از واسطه های مهم گفت و گو میان ایران و غرب در طول سال های گذشته نقش پررنگی در میانجی گری به خصوص میان ایران و ایالات 

متحده آمریکا داشته است. 

وط به نتیجه رسیدن مذاکرات ایران و عربستانیک استاد ژئوپلیتیک دانشگاه تشریح کرد شر

اما تجربه گذشته 
را نباید تکرار 

کرد؛ اول اینکه 
فکر نکنیم با 

اروپا می توانیم 
توافق و تفاهم 
را پیش ببریم، 

این یک خطای 
استراتژیک است 
که فکر کنیم اروپا 
می تواند راهگشا 

باشد. اروپا بعد 
از خروج ترامپ 
از برجام نشان 

داد که کاری از او 
برنمی آید

درحالی که سران مخالفِ بنیامین نتانیاهو نخست وزیر جدید رژیم صهیونیستی 
متعهد شدند که با یکدیگر علیه کابینه او اقدام کنند، نتانیاهو از یائیر لاپید 
نخست وزیر موقت کنونی خواست تا قدرت را به صورت سازمان یافته به او 

منتقل کند و از اقدامات تحریک آمیز علیه کابینه اش دست بردارد.
»یائیر لاپید« نخست وزیر موقت کنونی و رئیس حزب »یش عتید« )آینده 
وجود دارد( پس از نشست با »بنی گانتز« وزیر جنگ و رئیس »ائتلاف اردوگاه 
ملی«، »آویگدور لیبرمن« وزیر دارایی و رئیس حزب »اسرائیل خانه ما«، »میراو 
میخائیلی« وزیر راه و رئیس حزب کار در کابینه موقت کنونی خود و »منصور 

عباس« رئیس »لیست یکپارچه« عربی بیانیه مشترکی صادر کردند.
به گزارش ایرنا، در این بیانیه که توسط تلویزیون رژیم صهیونیستی منتشر 
شد، آمده است: ما با هم علیه کابینه سیاه و ضد دموکراتیکی که این روزها در 
حال شکل گیری است و )رژیم( اسرائیل را از درون متلاشی می کند، مقابله 

خواهیم کرد. “
براساس این بیانیه، آن ها متعهد شدند که پس از به قدرت رسیدن دوباره همه 
قوانین افراطی )مصوب کابینه نتانیاهو( را که به دموکراسی ادعایی صهیونیستها و 

امنیت و اقتصاد و ساختار جمعیتی آنها آسیب می رساند، لغو کنند.
در همین حال، لاپید به شدت به نتانیاهو حمله کرد و او را ضعیف ترین 

نخست وزیر تاریخ رژیم جعلی اسرائیل توصیف کرد. وی افزود: کابینه در هرج و 
مرج به سر می برد و این کابینه، راستگرا نیست بلکه دیوانه است.

سران مخالف در رژیم صهیونیستی می گویند که ائتلاف تحت سرکردگی 
نتانیاهو در قدرت به دنبال “تصویب قوانین نژادپرستانه” در کنست )پارلمان( 

و قوانین دیگری برای سیطره خود بر ارکان رژیم اسرائیل از جمله امنیت است.
کنست )پارلمان رژیم اسرائیل( فردا )پنجشنبه( به نتانیاهو ۷۳ساله رای اعتماد 
خواهد داد و اگر این اتفاق بیفتد او نخست وزیر و لاپید رئیس اردوگاه مخالفان 
خواهد شد. نتانیاهو برای جلب اعتماد کنست باید آرای حداقل ۶۱ نفر از ۱۲۰ 
نماینده را به دست آورد و باتوجه به اینکه ائتلاف نتانیاهو ۶۴ رای دارد، کسب 

رای اعتماد به وی تضمین شده است. 
پیش از بیانیه سران مخالفان در رژیم صهیونیستی، نتانیاهو در یک کلیپ 
تلویزیونی که در حساب کاربری خود در توئیتر منتشر کرد، از لاپید خواست تا 
از تحریک “اسرائیلی ها” علیه او دست بردارد و تصمیم رای دهندگان را بپذیرد و 

به طور سازمان یافته قدرت را به او تحویل دهد.
نتانیاهو خطاب به لاپید درباره دموکراسی ادعایی رژیم صهیونیستی گفت: 
“ای لاپید، شکست در انتخابات پایان دموکراسی نیست بلکه جوهره دموکراسی 
است و تو از پذیرش تصمیم اسرائیلی ها خودداری و آنها را علیه کابینه تحریک 

و دروغ های بی شماری را علیه کابینه منتخب منتشر می کنی”.
وی افزود: برنامه بعدی تو چیست؟ آیا تظاهرکنندگان خود را برای بالار فتن از 

دیوارهای کنست می فرستی؟
نتانیاهو او در ادامه گفت: از تو می خواهم که مسئولانه عمل کنی و تصمیم 
اسرائیلی ها را قبول کنی و بصورت سازمان یافته قدرت را منتقل کنی تا هر آنچه 

را که در یک سال و نیم گذشته تخریب کردی، درست کنیم.
انتخابات پارلمانی رژیم صهیونیستی اواسط آبان ماه گذشته برگزار شد که در 
آن اردوگاه سیاسی تحت رهبری نتانیاهو با کسب ۶۴ کرسی بر اردوگاه رقیب 
خود متشکل از ائتلاف »یائیر لاپید« نخست وزیر پیشبرد امور و بنی گانتس وزیر 
جنگ کنونی رژیم صهیونیستی پیروز شد. ائتلاف لاپید و گانتس در این انتخابات 
۵۱ کرسی را کسب کردند. در پارلمان آینده رژیم اسرائیل که بیست و پنجمین 
دوره خواهد بود و نیز در ائتلاف حاکم آینده، بیشتر “کیپا” پوشان )یهودیان 
مذهبی که کلاهی به نام کیپا برسر می کنند( و بیشترین تعداد شهرک نشینان 

صهیونیست و تعداد بسیار کمی از زنان حضور خواهند داشت.
به عقیده تحلیلگران سیاسی، حضور راست افراطی و احزاب دینی صهیونیستی 
و حریدی در قدرت از یک سو باعث خواهد شد که بحران و چند دستگی داخلی 
در رژیم صهیونیستی تشدید شده و ائتلاف حاکم آینده به ریاست نتانیاهو 

رویکرد و سیاست های بسیار افراطی و فاشیستی را علیه فلسطینی ها در داخل 
سرزمین های اشغالی و در کرانه باختری و قدس و نوار غزه در پیش بگیرد و از 

سوی دیگر، سطح تنش ها در منطقه را افزایش دهد.

مقاومت در برابر تشکیل کابینه سیاه
جدال تمام عیار لاپید و »بی بی«


